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La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

Gracias, señora Navarro.

Como usted comentaba, después de nueve años sin convocatoria 
pública de empleo, en esta legislatura vamos a intentar solucionar 
esos nueve años de desierto en la oferta pública de empleo.

Le cuento, más de dieciocho mil plazas tan solo en la primera 
legislatura del gobierno del cambio frente a las dieciséis mil plazas 
convocadas en los últimos veinte años del gobierno del Partido 
Popular. Esa es la comparación.

En julio de 2016, se firmó, por unanimidad, el pacto por la esta-
bilidad en el empleo en sanidad con las organizaciones sindica-
les presentes en la mesa sectorial –le damos mucha importancia 
al diálogo con los sindicatos– en el que nos hemos comprome-
tido: a ofertas públicas de empleo anuales; a convocatoria de 
consolidación de empleo para funcionarios de salud pública y de 
gestión sanitaria; a concursos de traslados previos en todas las 
convocatorias; a agrupar las OPE, a efectos de reducir el número 
de exámenes a las personas que concurran; a liderar el proceso, 
a nivel nacional, para eliminar las tasas de reposición; y a poder 
revertir la temporalidad acumulada durante años. Y, casi dos 
años después, podemos afirmar que estos compromisos se han 
cumplido.

Le relataré lo que nos encontramos. Y es que no había convocato-
rias desde 2007, las únicas OPE que se habían publicado eran las 
de 2014 y la de 2015, pero que estaban guardadas en un cajón. 
Y el equipo de la conselleria encontró paralizado el proceso de la 
OPE de enfermería de 2007, que afectaba a 500 personas y que 
hemos tenido que resolver. Como también hemos tenido que 
resolver la aplicación de la sentencia que ha obligado a repetir el 
examen de celadores de la OPE de 2005, de 7.666 personas, que, 
por fin, pudieron realizar su examen el pasado 14 de abril.

Se han agrupado las OPE de 2014, de 2015 y de 2016 y, desde el 
mes de enero, se están llevando a cabo las diferentes convocato-
rias, que se prolongarán hasta el mes de octubre. Un total de 55 
categorías y especialidades distintas. Ya se han realizado las prue-
bas de 42 de ellas, con la concurrencia cercana a las treinta y siete 
mil seiscientas personas, para un total de 1.269 plazas. En estos 
momentos se han realizado las pruebas selectivas correspondien-
tes al 76% de las convocatorias previstas, tanto en el turno libre 
como en la promoción interna.

Y en este mes de mayo y el mes de julio está prevista la realización 
de exámenes de diez categorías más que supondrá la participa-
ción de unas once mil personas para un total de 483 plazas.

Antes de que finalice este año habrán participado en las 55 
convocatorias organizadas, un total de casi ciento sesenta mil 
aspirantes para las 3.608 plazas que abarcan las tres ofertas.

A tal efecto, se ha coordinado un despliegue de más de mil perso-
nas que colaboran en los tribunales y de la administración, a fin 
de asegurar el buen desarrollo de los procesos. Por cierto, les 
agradezco su trabajo y digo que el anterior gobierno del Partido 
Popular externalizaba también esta labor.

Así que con las 6.790 plazas incluidas en la oferta de 2017 y las 
que están previstas para el 2018 estamos hablando de más de 
dieciocho mil plazas de empleo estable y de calidad.

Lo que queremos es fortalecer la sanidad pública valenciana. 
También hay un mandato en la ley de acompañamiento para solu-
cionar la atención continuada es algo que estamos trabajando.

La regulación de la bolsa y del bolsín, sabe que se emitió una 
instrucción en agosto de 2015, y que el decreto de selección y 
provisión es el que nos marca la línea a seguir, que las próximas 
semanas esperamos terminar la mesa técnica para poderlo pasar 
ya a mesa sectorial.

Y estamos de acuerdo con usted en cuanto a la bolsa. Tendría 
que haber un mecanismo en que estuviera abierta de manera 
telemática y permanente. Los medios materiales y humanos de 
la conselleria todavía no lo permiten, por lo que estamos imple-
mentando la apertura de bolsas extraordinarias para lo que usted 
estaba comentando.

Aquellas residencias…

La senyora vicepresidenta primera:

Consellera…

La senyora consellera de Sanitat Universal i Salut Pública:

…que terminan, los MIR, que tiene formación hospitalaria, los 
EIR o los MIR, que puedan, en la apertura de bolsa extraordi-
naria, incluirse.

Gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera.

Passem a la pregunta número 1.322, que formula el diputat 
Víctor Garcia, del Grup Parlamentari Compromís, al conse-
ller d’economia.

Senyor Garcia, quan vullga.

El senyor Garcia i Tomàs:

Gràcies, presidenta.

Bona vesprada, senyor Climent.

Primer que res donar-li l’enhorabona per l’aprovació este matí 
de la llei d’àrees industrials, de modernització de les àrees 
industrials, perquè entenem que serà una ferramenta molt 
positiva de cara a este nou model econòmic per al nostre país, 
com també per a la reindustrialització, que falta ens fa, i aixina 
ens anirà millor a tots els valencians i valencianes.

Sí que és de veres que en els últims baròmetres del CIS, i és 
una tendència que se constata, no deixa de ser una proble-
màtica per a la ciutadania el problema de l’atur, el problema de 
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l’atur vist com que encara, dins de la recuperació, eixida de la 
crisi, com que el treball encara és molt feble, i sobretot per la 
precarització.

Un mal que pensem que no s’ha de minimitzar i que eviden-
tment des de les administracions cal que combatem i fiquem 
tots els nostres esforços per a evitar eixa precarització. 
Sabem que el nostre teixit productiu, el valencià, les nostres 
empreses són pimes, petites i mitjanes empreses, que donen 
treball a més del 80% dels valencians i les valencianes 
actives.

I que en este context de creixement, la competència és 
global, el nostre futur no passa per ser més competitius amb 
ajustos salarials, eixa ha sigut la recepta d’anteriors governs 
del Partit Popular, ni la reducció de la despesa, sinó ser més 
competitius augmentant la productivitat a través de la inver-
sió en coneixement, la inversió en innovació, és a dir, més 
eficiència, més eficients, més innovadors i més valor afegit.

En un país com el nostre, amb els sectors productius tradicio-
nals arrelats, el futur passa, per tant, en eixa aposta decidida 
per competir en valor afegit, en qualitat, creativitat, en conei-
xement, en innovació, sostenibilitat, tots valors que impulsa 
el Consell del botànic, que impulsa la seua conselleria, i pels 
quals hem de seguir fent esforços.

Tot açò s’ha de fer arribar a una economia basada en el conei-
xement, que faça un ús eficient dels recursos i que cree sufi-
cient ocupació de qualitat.

Per tant, és responsabilitat de l’administració fomentar el 
coneixement i el seu transvasament a la societat i a les xico-
tetes i mitjanes empreses, per a proporcionar-los els avan-
tatges competitius, mitjançant l’augment de la seua produc-
tivitat i adaptació ràpida als canvis, enfront d’una forta 
competència internacional.

A més a més, estem a les portes ja d’eixa quarta revolució 
industrial, amb la implantació generalitzada de la indústria 
4.0, i que evidentment qui no se’n puge al carro de la indús-
tria 4.0 quedarà molt despenjat, i evidentment l’entorn no 
serà gens favorable per a la seua supervivència.

El paper de la innovació, per tant, és clau per al futur de la 
nostra economia, i especialment en els sectors industrials, 
com per exemple, el taulell, que necessita una reconversió 
orientada a la sostenibilitat i a la millora de la qualitat de vida.

No fa molt amb la comissió d’indústria, d’ací, de Les Corts, 
vam visitar una empresa taulellera, on mitjançant un projecte 
pilot de l’Institut Tecnològic de la Ceràmica, estan implantant 
ja línies de producció en 4.0, en indústria 4.0, que és el que 
entenem que és el futur de tots els nostres sectors.

I per tant, des de l’administració s’ha d’ajudar que eixe conei-
xement i eixa innovació arribe a les nostres empreses.

Per tot açò, voldríem saber quines mesures està adoptant la 
conselleria per a promoure la investigació, desenvolupament 
i innovació, i facilitar la seua transferència i aplicació a les 
nostres empreses. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor García.

Conseller, quan vullga. Conseller, sí.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta.

Moltes gràcies, senyor Garcia.

Que no li càpiga cap dubte que l’objectiu primer que ha de 
tindre qualsevol govern, i este govern sustentat pel botànic 
el té, és de maximitzar la cohesió social del seu territori. I en 
això estem treballant des de moltíssimes vessants.

El que sí que vull dir és que transformar el model productiu 
significa ser més eficients i avançar en vectors amb més valor 
afegit, com són la inversió en innovació, noves tecnologies i 
digitalització. Cal, per tant, com vosté molt bé ho ha dit, anar 
cap a una economia que utilitze el coneixement i tinga com a 
base la sostenibilitat, i no tant el treball barat de forma inten-
siva, com també vosté feia referència.

He de dir-li, i vaig a concretar-li molt allò que fem en la conse-
lleria, encara que hi ha molts més vectors al voltant en tot el 
Consell, que per a dinamitzar la innovació, col·laboració i la 
recerca, desenvolupament i innovació de les nostres xicote-
tes i mitjanes empreses, comptem amb tres grans eixos.

El primer suporta els projectes de recerca, desenvolupament 
i innovació empresarial, amb una dotació enguany de 19,3 
milions d’euros que es desplega en dos plans: el pla de recerca i 
desenvolupament empresarial, i el pla d’innovació empresarial.

Estos plans, en coherència amb els objectius del programa opera-
tiu Feder 2014-2020, com també amb les prioritats previstes en 
la RIS3 Comunitat Valenciana, i que s’articulen a través de dife-
rents accions: recerca i desenvolupament pime i recerca i desen-
volupament cooperació per al suport a l’execució de projectes de 
recerca i desenvolupament, per a l’obtenció de productes, proces-
sos i serveis nous i millorats sobre els existents.

Certificació de projectes de recerca, desenvolupament i 
innovació, amb l’objecte d’impulsar l’obtenció de deduccions 
fiscals per activitats de recerca, desenvolupament i inno-
vació. Suport a la participació d’empreses en projectes de 
recerca i desenvolupament europeus, amb la finalitat de faci-
litar la internacionalització de les nostres empreses.

Innovació empresarial, amb actuacions de suport a la inno-
vació del producte, la innovació del procés i la innovació en 
transformació digital. Digitalització, amb l’objecte de recol-
zar la implantació i posar en marxa resolucions innovadores, 
encaminades a digitalitzar l’activitat de les pimes.

Dinamització territorial, que té per objecte promoure la 
col·laboració dels organismes d’investigació amb les empre-
ses, fomentant el paper tractor i multiplicador dels agents 
intermedis d’innovació, clústers i teixit associatiu. He de dir-li 
que la majoria d’aquestes ajudes ja estan en marxa.
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Com a segon eix, el suport a projectes d’emprenedoria inno-
vadora i de base tecnològica, amb una dotació de milió i mig, 
on està previst que les intensitats d’ajuda siguen de fins al 
50% del cost elegible dels projectes, contemplant el suport 
per a les activitats de recerca, desenvolupament i innovació 
de l’empresa, el seu personal propi, com també les inversions 
materials i immaterials associades.

I com a tercer eix, amb el fi d’impulsar i reforçar els resultats 
de l’atenció que els instituts tecnològics presten a les pimes 
i a l’aportació d’excel·lència que estos realitzen als proces-
sos d’innovació empresarial en l’àmbit tecnològic, en 2018 la 
dotació ha augmentat un 34,5% respecte al 2017, fins a arri-
bar a 38.100 milions.

I principalment es realitza a través de dues línies d’ajuda: 
ajuda als centres tecnològics, destinada al finançament dels 
projectes de recerca i desenvolupament, desenvolupats 
conjuntament amb empreses, dotada amb 21 milions d’euros. 
Aquesta ajuda ja ha segut publicada enguany.

I ajuda als centres tecnològics al suport per a objectius, finançada 
amb fons propis de La Generalitat que augmenta dels cinc milions 
en l’exercici 2017 a dèsset milions en el 2018, la qual cosa suposa 
un increment respecte a l’exercici 2017 superior al 200%.

Com veu, un increment important, una ajuda important per a 
implementar les nostres empreses, i que diferencien els seus 
productes, la marca, que hi haja més qualitat.

I això és un indicador que les coses van anant bé, perquè els 
nostres productes estan inserint-se en eixe món global, i això 
es denota en el fet que quasi estem en 30.000 milions d’euros 
en les exportacions del nostre territori.

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Per tant, hem de seguir en este camí: coneixement, innovació, 
i ens anirà bé a totes i tots.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller.

Pregunta número 1.432, que formula la diputada Cristina 
Rodríguez, del Grup Parlamentari Compromís, a la consellera 
de sanitat.

Senyora Rodríguez, quan vullga.

La senyora Rodríguez Armigen:

Gracias, presidenta.

Consellera, buenas tardes.

Durante el embarazo, cada visita a la consulta ginecológica 
suele terminar con un «todo va bien». Aun así, sobre todo las 
primeras visitas médicas es normal tener cierta preocupa-
ción o estar impaciente por conocer el estado de salud del 
futuro bebé.

Precisamente para eso, para valorar el estado del nonato, 
se suceden en la sanidad pública diversas pruebas rutina-
rias a lo largo de la gestación. Estas pruebas comienzan con 
la realización de un cribado inicial durante el primer trimes-
tre de embarazo, en el que se estudia el riesgo de alteracio-
nes cromosómicas, como el síndrome de Down o el síndrome 
de Edwards.

Según el resultado de este cribado, se decide si es necesa-
rio ofrecer a la gestante la opción de llevar a cabo un análisis 
más pormenorizado del material genético. Existe una prueba 
relativamente novedosa que se viene aplicando en la sanidad 
privada desde hace aproximadamente un par de años: es el 
test genético prenatal no invasivo.

Este test permite descartar alteraciones cromosómicas en 
el feto, con un alto nivel de fiabilidad, evitando en muchos 
casos la intervención que supone la amniocentesis o la 
biopsia corial. Se trata de una prueba que solo requiere de 
una muestra de la sangre de la madre a partir de la cual se 
analiza el ADN de origen fetal, mediante técnicas de biología 
molecular.

Es una prueba que desde hace pocos años, como les decía, 
está disponible en la sanidad privada, y cada vez es más 
demandada por las ventajas que tiene sobre la amniocentesis 
o la biopsia corial, que han sido hasta ahora las pruebas indi-
cadas, cuando existe algún tipo de dudas sobre el cribado.

Pero este test tiene un coste alrededor de unos cuatrocien-
tos euros, por lo que no todas las futuras madres y sus fami-
lias se pueden permitir el pagarlo. La ventaja principal de 
este test es que, al ser un proceso no invasivo, la prueba no 
tiene riesgo para la gestante ni para el bebé, como sí lo tienen 
actualmente la punción con la que se realiza la amniocente-
sis, aunque también por suerte cada vez es menor el riesgo.

En otras comunidades autónomas, como la de Madrid, 
Cantabria, y recientemente la de Castilla y León, el test 
prenatal no invasivo se ha incorporado como prueba comple-
mentaria del cribado combinado del primer trimestre.

Y se realiza a las gestantes con riesgo intermedio, reduciendo 
de esa manera el número de mujeres que se someten a las 
pruebas invasivas, que se reserva solo para las gestantes con 
alto riesgo o para aquellas mujeres en las que el test de ADN 
haya dado un resultado positivo.

Recientemente hemos sabido también que incluso en el 
Hospital Universitario Doctor Peset de Valencia, también 
se ha incluido esta posibilidad, que consideramos realmente 
positiva.


